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Ons kenmerk  

FEZ / 22132782  
Geachte heer Visser, 
  
Hierbij stuur ik u, mede namens de minister van Klimaat en Energie en de 
staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat, mijn reactie op de voorlopige 

uitkomsten van uw Verantwoordingsonderzoek 2021 bij het ministerie van 
Economische Zaken en Klimaat (EZK), begrotingshoofdstuk XIII van de 
rijksbegroting. Met belangstelling heb ik kennis genomen van uw conceptrapport 
waarin u oordeelt over de financiële informatie en de totstandkoming van de 
beleids- en bedrijfsvoeringsinformatie in het jaarverslag en de kwaliteit van de 
bedrijfsvoering. 

 

Het doet mij deugd dat u constateert dat de bedrijfsvoering positief ontwikkelt. U 

concludeert dat zowel het kerndepartement, als de Rijksdienst voor Ondernemend 

Nederland (RVO) het subsidiebeheer zichtbaar hebben verbeterd. Hieruit volgt dat 

u beide onvolkomenheden uit voorgaande jaren aanmerkt als opgelost. Ook geeft 

u aan verdere verbeteringen te zien in de informatiebeveiliging en ziet u diverse 

verbeteringen in het back-up en recoveryproces waardoor dit geen aandachtspunt 

meer is in uw rapport over 2021. U benadrukt ten aanzien van het back-up en 

recoveryproces om zorg te dragen voor blijvende afstemming tussen DICTU en de 

dienstonderdelen. Dit onderschrijf ik en neem ik over. 

 

Bedrijfsvoering 

Potentiële onvolkomenheid: Beheer en controle subsidies TVL schieten 

tekort  

U constateert dat net als in 2020 de bedrijfsvoering ook in 2021 onder druk heeft 

gestaan bij de uitvoering van verschillende coronamaatregelen. Het is gelukt om 

in hoog tempo een regeling als de Tegemoetkoming Vaste Lasten (TVL) in 2021 

wederom tot stand te laten komen. Over de uitvoering van de TVL is er tussentijds 

regelmatig en goed contact geweest tussen uw onderzoekers en mijn ambtenaren. 

Om die reden kwam het bezwaar over de interne beheersing en 

accountantscontrole door de ADR zonder eerdere signalen van u toch 

onverwachts. Ingewikkeld daarbij is dat de ADR geen onderdeel van EZK is. Ik zal 

over de verwachting over de kwaliteit van de controle met de ADR en het 

ministerie van Financiën het gesprek voeren. Ook zal ik kijken welke 

verbeterstappen er gezet moeten worden om een betere beheersing aan te tonen.   

EZK zal u voorzien van de benodigde, aanvullende, informatie om de afronding 

van uw onderzoek mogelijk te maken. Conform uw bezwaar van 7 april jl. 
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ontvangt u uiterlijk 7 mei 2022 mijn reactie, waarmee u een definitief oordeel 

over de interne beheersing en de uitgevoerde accountantscontrole kunt geven. 

 

Onvolkomenheid Autorisatiebeheer 

Met genoegen stel ik vast dat u constateert dat in Oracle EBS concrete 

verbeteringen gerealiseerd zijn inzake het autorisatiebeheer. Van de tien in 2020 

geconstateerde thema’s zijn er vier volledig opgelost, maar zes resterende 

thema’s vragen nog verdere opvolging, in het bijzonder ten aanzien van werking 

en aantoonbaarheid. Met de betrokken dienstonderdelen is er reeds een 

vervolgtraject gestart om de resterende acties uit te voeren. 

 

Onvolkomenheid IT-beheer coronacrisisregelingen (UP.NL) vraagt 

aandacht  

U geeft aan dat er voornamelijk tekortkomingen bestaan in het gebruikersbeheer, 

wijzigingsbeheer en beveiliging van componenten ten aanzien van de applicatie 

UP.NL. Daarbij geeft u verder aan dat ondanks diverse verbeteringen RVO nog 

niet kan aantonen dat de hiervoor genoemde processen ultimo 2021 op orde zijn. 

U concludeert dat dit beeld aansluit bij uw onderzoek Algoritmes getoetst waarin 

het algoritme voor de beoordeling van aanvragen voor de TVL is getoetst. Volgens 

dit onderzoek maakt RVO onvoldoende inzichtelijk wie wijzigingen hebben 

aangebracht in het algoritme en bijbehorende data en wat de aard van deze 

wijzigingen is. De overige onderdelen zijn bij het onderzoek als toereikend 

beoordeeld. RVO zal zich blijven inspannen om het beheer van de applicatie UP.NL 

te verbeteren. De door u hierbij gedane aanbeveling - alsmede enkele inzichten 

uit uw onderzoek Algoritmes getoetst - neem ik daarom van harte over en is al in 

gang gezet. 

 

Aandachtspunt Inkoopbeheer 

Naar aanleiding van uw onderzoek komt u tot de conclusie dat het inkoopbeheer 

beter moet. U geeft daarvoor een aantal aanbevelingen.  

Met u ben ik van mening dat een doelmatig en rechtmatig inkoopbeheer van 

belang is. In uw onderzoek gebruikt u key-controls, zoals bijvoorbeeld het wel of 

niet aanwezig zijn van een aanbestedingskalender. Van belang is om te 

constateren dat key-controls een middel zijn om te komen tot het doel en dat 

deze nooit een doel op zich kunnen zijn. Langs deze lijn zal ik uw aanbevelingen 

opvolgen om te komen tot een doelmatig en rechtmatig inkoopbeheer.  

 

Aandachtspunt Nationaal Coördinator Groningen 

Het doet me deugd dat u vaststelt dat de Nationaal Coördinator Groningen (NCG) 

hard heeft gewerkt aan de opbouw van de interne beheersing. Desondanks geeft 

u aan dat het gewenste niveau nog niet bereikt is. Wij zijn voornemens deze reeds 

ingezette verbeteringen door te zetten.  

 

U brengt daarnaast de rechtmatigheid van inkoopverplichtingen onder de 

aandacht. De € 115,5 miljoen aan onrechtmatige inkoopverplichtingen die u 

noemt betreft inkopen van projecten en diensten die zijn gestart en gegund 

zonder dat daarbij de toepasselijke regelgeving is gevolgd. Met het complexe 

Groningen-dossier heeft de NCG in sommige gevallen de versnelling en voortgang 

van de versterking voor de Groningers voorrang gegeven boven het rechtmatig 
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aangaan van de inkoopverplichting. Dat dit waar mogelijk binnen de daarop van 

toepassing zijnde regels en procedures gebeurt, is iets waarop toegezien zal 

worden. 

 

Aandachtspunt Raming kapitaalinjectie EBN 

Met de voorgenomen sluiting van het Groningenveld lopen de inkomsten uit de 

gaswinning terug. De opbrengsten uit het Groningenveld en kleine velden nemen 

af en de kosten voor ontmanteling nemen toe. De AR spreekt van een 

‘afbouwfase’ van de Nederlandse olie- en gaswinning, met gevolgen voor de 

schatkist en wijst daarbij op het belang van ramingen en inzicht.  

Voor ik op de concrete aanbevelingen in ga, wil ik reageren op het belang van 

inzicht in alle mogelijke kosten en de term ‘afbouwfase’ die de AR hanteert. Ik 

deel dat inzicht in kosten (of misgelopen inkomsten) van belang zijn. Tegelijkertijd 

hebben de inkomsten voor de Staat géén rol gespeeld in het besluit om de 

gaswinning in Groningen op zo kort mogelijke termijn te beëindigen. Dat besluit is 

genomen met het oog op veiligheid en leveringszekerheid. Daarnaast vind ik de 

term ‘afbouwfase’ niet passend. Het klopt dat de opbrengsten de komende jaren 

zullen afnemen door het stoppen van de gaswinning uit het Groningenveld en 

uitputting van bestaande reserves. Echter, ondanks deze verwachte afname zal de 

productie uit Nederlandse kleine velden naar verwachting de komende decennia 

nog een essentiële rol spelen in het energiesysteem. 

 

Uw eerste aanbeveling betreft het verbeteren van de consistentie van 

samenhangende ramingen voor olie- en gaswinning. Ik zal deze aanbeveling ter 

harte nemen en de uitgangspunten en aannames voor de verschillende ramingen 

van EZK en derden zo veel mogelijk op elkaar afstemmen. Tegelijkertijd vind ik 

het belangrijk om te benadrukken dat ramingen over olie- en gaswinning en de 

herstel- en versterkingsopgave veel onzekerheden blijven bevatten, onder meer 

vanwege de volatiele gasprijs, onzekerheid over het aantal gebouwen dat hersteld 

of versterkt moet worden en onzekerheid over welke infrastructuur ontmanteld zal 

moeten worden. Eventuele bijstellingen van de cijfers of kapitaalinjecties in de 

toekomst kunnen op voorhand dan ook niet uitgesloten worden.  

 

Onderbouwing raming € 1,9 miljard 

Ten aanzien van de raming van de kapitaalinjectie stelt u vast dat er geen 

rekening is gehouden met het verwachte resultaat van EBN in de komende jaren. 

In de Voorjaarsnota 2022 worden de ramingen voor schade en versterken 

bijgesteld, en daaruit volgt ook een nieuwe raming voor de kapitaalinjectie van 

EBN. In deze nieuwe raming zal wel rekening worden gehouden met het 

verwachte resultaat van EBN in de komende jaren.  

 

Financiële informatiepositie afbouwfase olie- en gaswinning in Nederland 

De tweede aanbeveling die u doet, is om het parlement periodiek een 

samenhangend overzicht te verschaffen van de verschillende geldstromen die van 

belang zijn voor de Staat tijdens de ‘afbouwfase’ van de olie- en gaswinning. U 

constateert dat de financiële gevolgen voor de Staat maar gedeeltelijk zichtbaar 

zijn, omdat de begroting alleen laat zien hoeveel publiek geld er bijvoorbeeld via 

kapitaalinjecties naar EBN stroomt en hoeveel geld de Staat via EBN ontvangt in 

de vorm van dividend. Uw vaststelling dat het belangrijk is om het parlement 
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samenhangend en goed onderbouwd te informeren, deel ik. Ik zal daarom bij het 

informeren van het parlement de samenhang in de verschillende geldstromen in 

beeld brengen. 

 

Aandachtspunt Beoordeling financiële mogelijkheden olie- en 

gasbedrijven  

Met het oog op de aangekondigde versnelling van de opsporings- en 

winningsactiviteiten stelt u dat olie- en gasbedrijven moeten beschikken over 

voldoende financiële mogelijkheden. U doet hiertoe een aantal aanbevelingen. Ik 

neem deze aanbevelingen ter harte. De wijze waarop de toetsingscriteria uit de 

Mijnbouwwet worden toegepast zal nader worden uitgewerkt en vastgelegd. Voor 

zover dit nog niet is gedaan worden hierover met de verschillende niet-wettelijke 

adviseurs, waaronder EBN, schriftelijke afspraken gemaakt.    

Te beginnen bij een uitwerking van de wijze waarop de financiële mogelijkheden 

van, voor Nederland nieuwe, ondernemingen onder de loep worden genomen 

alvorens deze houder van een opsporings- of winningsvergunning kunnen worden. 

Naast deze gebruikelijke toetsing is het ook noodzakelijk voor regelmatige 

toetsing van de financiële mogelijkheden van bestaande vergunninghouders.  
 

Beleidsresultaten 

Verzwaring elektriciteitsnet 

U constateert net als het kabinet dat de transportschaarste op het elektriciteitsnet 

echt knellend zal zijn voor energietransitie, de maatschappij en de bedrijven. 

Eveneens deelt het kabinet met u dat ondanks de inzet van alle betrokken partijen 

om het elektriciteitsnet efficiënter te gebruiken, dit onvoldoende soelaas zal 

bieden om de sterk groeiende vraag naar additionele transportcapaciteit geheel op 

te vangen. U geeft terecht aan dat dit ook een verbreding zal vergen van mijn 

inzet en deze niet langer gericht kan zijn op enkel het efficiënt gebruiken van het 

net. Het vraagt ook dat het kabinet meer rekening zal moeten (gaan) houden met 

de beperkte uitrol capaciteit van netbeheerders, mede als gevolg van lange 

ruimtelijke doorlooptijden en krapte op de technische arbeidsmarkt.  

 

Om die reden is de minister voor Klimaat en Energie dan ook gestart met het 

Nationaal Programma Energiesysteem om een helder kader te schetsen voor de 

lange termijn ontwikkeling van het energiesysteem en wordt daar de ruimtelijke 

opgave aan vastgekoppeld via het Programma Energiehoofdstructuur. Ook is er 

naast de eerdere transportindicatie in de SDE++ in de laatste openstelling 

gekozen voor een lagere piekbelasting in de SDE++ voor grootschalige zon-PV. 

We delen uw opvatting dat breder in het kabinetsbeleid rekening gehouden moet 

worden met het effect van beleid op het elektriciteitsnet en de systeemkosten. De 

minister voor Klimaat en Energie onderzoekt dat ook voor de SDE++, maar moet 

hier tegelijkertijd ook rekening houden met de uitvoerbaarheid. Tenslotte 

adviseert u om, gezien de grote knelpunten die zich op het elektriciteitsnet voor 

doen en naar alle waarschijnlijkheid toe zullen gaan nemen, te komen tot 

prioriteiten in zowel het kabinetsbeleid alsmede tot een prioritering in de volgorde 

waarop netbeheerders moeten investeren en aansluiten. Deze aanbevelingen 

onderschrijven we en daarom wordt er gewerkt aan een prioriteringsrichtlijn als 

onderdeel van het Meerjarenprogramma Infrastructuur Energie en Klimaat 

(MIEK). Het doel is om onder regie van het Rijk (de besluitvorming rondom) 
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projecten te versnellen en systeemintegratie te bevorderen. Het MIEK moet een 

gedragen kader gaan bieden dat transparantie biedt en waar alle betrokken 

partijen in meedoen.  

 

Ten aanzien van het prioriteren het aansluiten van partijen zijn er andere 

methodes denkbaar voor het first come first serve model zoals veilen of een meer 

gelaagde wachtrij op basis van bijvoorbeeld aansluitcapaciteit. In die zin is first 

come first serve niet absoluut, maar wel een breed toegepast en goed werkend 

systeem. Een ander model zal altijd aan de uitgangspunten moeten voldoen zoals 

non-discriminatoir, transparant en objectief. De netbeheerder mag hierbij alleen 

technische en economische gronden meenemen in zijn afweging. Het op casus 

niveau prioriteren op basis van (lokale) maatschappelijke wensen is in die zin niet 

mogelijk. Op informele basis is hier ook al met de Europese Commissie over 

gesproken waarbij bovenstaand lijn wordt herkend. In dit gesprek werd eveneens 

aangegeven dat er ruimte is om maatschappelijk te prioriteren op 

uitbreidingsinvesteringen en dit wordt samen met netbeheerders, de Autoriteit 

Consument en Markt (ACM) en medeoverheden opgepakt als onderdeel van het 

MIEK waarover de minister voor Klimaat en Energie de Kamer na de zomer 

verwacht te berichten. 

 

Inzicht in risico's voor continuïteit dienstverlening TenneT en Kamer van 

Koophandel 

TenneT 

In uw onderzoek heeft u gekeken hoe het staat met het inzicht in de risico’s voor 

de continuïteit van de dienstverlening van TenneT bij de Monitoring 

Leveringszekerheid. U constateert dat de inhoud van de Monitoring 2020 

Leveringszekerheid voldoet aan alle wettelijke vereisten. Tegelijk constateert u 

dat EZK geen duidelijk eigen oordeel geeft over de risico’s voor de 

leveringszekerheid en de Tweede Kamer incidenteel informeert. Ik herken deze 

bevindingen. Dit komt mede doordat TenneT in de situatie van de afgelopen jaren 

herhaaldelijk geen directe aanleiding zag om EZK te adviseren om maatregelen te 

treffen. Daarnaast is de jaarlijkse monitoring op de website van TenneT te vinden 

en licht TenneT de uitkomsten jaarlijks toe aan pers en marktpartijen. Mocht het 

advies van TenneT in de toekomst veranderen, dan voorzie ik dat de Tweede 

Kamer met meer regelmaat geïnformeerd zal worden en EZK ook een oordeel 

geeft over het advies van TenneT.  

 

Kamer van Koophandel 

Het is goed om te lezen dat de AR constateert dat de afspraken die ik met de 

Kamer van Koophandel (KvK) heb gemaakt over het rapporteren over 

continuïteitsrisico’s goed worden nagekomen. Ditzelfde geldt voor het rapporteren 

door de KvK in het jaarverslag en het informeren van de Tweede Kamer hierover. 

Ik zet mij ervoor in deze lijn de komende jaren voort te zetten. 

 

Toezicht op cybersecurity 

Ik ben verheugd om te zien dat u constateert dat Agentschap Telecom (AT) op het 

moment voldoende toezicht houdt op de naleving van de Wbni. Ik ben het eens 

met de constatering dat cybersecurity een constant veranderend en ontwikkelend 
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veld is, met diverse actoren en een noodzaak om veel af te stemmen met alle 

betrokken partijen.  

  

U concludeert dat door nieuwe EU wet- en regelgeving, en de verwachte 

aanpassing van de Wbni, de toezichtstaak van AT waarschijnlijk zal uitbreiden. Ik 

erken het belang hiervan, en ben actief betrokken bij de totstandkoming van 

nieuwe EU wet- en regelgeving, zoals bijvoorbeeld de herziening van de NIB-

richtlijn, welke nu in triloogfase van de onderhandelingen zit. Indachtig de 

complexiteit van de materie zullen AT en de andere relevante toezichthouders in 

het implementatieproces samen met beleid oplopen om tijdig expertkennis in te 

brengen. Relevant bij een implementatie van nieuwe wetgeving is ook het 

capaciteitsvraagstuk. Ik neem graag de aanbeveling over dat ik samen met AT zal 

bezien wat er nodig is aan extra capaciteiten om onder meer goed voorbereid te 

zijn op de herziening van de NIB-richtlijn. Bij de implementatie zal niet alleen de 

toezichtstaak van AT uitgebreid worden, maar ook de onderlinge samenwerking 

tussen toezichthouders zal een belangrijk onderwerp zijn. AT zal ook in haar 

toezicht rekening houden met verschillende scenario’s.  

 

Met betrekking tot het huidige en voorziene tekort aan (technisch) cybersecurity 

personeel erken ik dat een goede en betrouwbare aanwas van technisch personeel 

van groot belang is voor effectief toezicht in de cybersecuritysector. Hierom wordt 

dit onderwerp onder meer meegenomen in de Nederlandse Cybersecurity 

Strategie (NLCS) die onder regie van Justitie en Veiligheid (J&V) wordt opgesteld 

en waar EZK en AT beiden bij betrokken zijn. Andere voorbeelden zijn het cyber 

workforce development onderzoek dat TNO uitvoert in opdracht van EZK en de 

doelstellingen van het publiek-private samenwerkingsplatform dcypher. 

 

Opvolgonderzoek Groningen 

In uw rapport staat u stil bij de opvolging van de aanbevelingen uit uw 

verantwoordingsonderzoek 2020 naar de schade-afhandeling en versterking 

vanwege de gaswinning uit het Groningenveld. U constateert dat verschillende 

maatregelen zijn genomen om de uitvoering te versnellen en de kosten hiervan te 

verlagen, waaronder de invoering van de typologie-aanpak bij de beoordeling of 

versterkingsmaatregelen voor de veiligheid noodzakelijk zijn en het bieden van de 

keuze aan bewoners om eerste meldingen van fysieke schade met een vaste 

vergoeding af te handelen. De effecten van deze maatregelen worden inmiddels 

zichtbaar.  
 

Zo is een substantiële versnelling ingezet bij het beoordelen of huizen aan de 

veiligheidsnorm voldoen. De NCG heeft in 2021 zijn doelstelling van 4.000 

beoordelingen behaald en de verwachting is dat de beoordeling van de resterende 

woningen in 2023 wordt afgerond. Daarnaast bevindt een derde van de adressen 

binnen de versterkingsopgave zich momenteel in de arbeidsintensieve 

ontwerpfase waarin de versterkingsmaatregelen worden ontworpen, vergunningen 

worden aangevraagd, en vervangende woonruimte voor bewoners wordt geregeld. 

De NCG hanteert daarom meer fases dan in uw rapport worden genoemd om een 

beter beeld te schetsen van de voortgang binnen de versterkingsoperatie. 
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Ook de mogelijkheid voor bewoners om bij een eerste melding van fysieke schade 

bij het Instituut Mijnbouwschade Groningen (IMG) te kiezen voor een vaste 

schadevergoeding van € 5.000 in plaats van een opname door een deskundige 

lijkt bij te dragen aan een snellere uitvoering. Het IMG biedt deze mogelijkheid 

aan sinds november 2021. Sindsdien koos circa de helft van de bewoners met 

schade voor een vaste vergoeding, waarvan de afhandelingstermijn maximaal 

12 weken bedraagt. Dat is meer dan de helft korter dan de streeftermijn van zes 

maanden bij schadeopnames waarbij een expert-opname plaatsvindt. Sinds het 

IMG de afhandeling van fysieke schades overnam van de NAM is flink meer fysieke 

schade vergoed (€ 772 miljoen in de vier jaar sinds 2018 versus € 404 miljoen in 

de zes jaar tussen 2012 en 2018) en is de gemiddelde schadevergoeding hoger 

gebleken (€ 8.825 versus € 6.220). Door een deel van de schademeldingen via de 

nieuwe snelle procedure af te handelen, verwacht het IMG dat extra capaciteit 

beschikbaar komt om ook de complexere dossiers sneller te kunnen behandelen 

dan voorheen. De staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat houdt dit 

komende periode nauwgezet in de gaten. 

 

U wijst terecht op het spanningsveld tussen enerzijds de behoefte aan continuïteit 

in de uitvoering, en anderzijds de noodzaak om maatregelen te blijven nemen die 

ervoor zorgen dat bewoners sneller en beter worden geholpen. Onuitlegbare 

uitkomsten moeten zoveel mogelijk vermeden worden. In de beleidsbrief van 

7 februari jl. is aangegeven dit voorjaar te onderzoeken in hoeverre de uitkomsten 

van bestaande regelingen en procedures uitlegbaar, verdedigbaar en verklaarbaar 

zijn, en welke mogelijkheden het kabinet ziet om onuitlegbare verschillen tussen 

mensen zoveel mogelijk te beperken.1 U stelt ook dat veranderingen van 

regelgeving bewoners soms voor nieuwe keuzes en dilemma’s plaatsen, waar zij 

de gevolgen niet altijd van kunnen overzien. De communicatie over deze 

veranderingen en de gevolgen hiervan moet verbeteren. Het IMG en de NCG 

werken hier aan en worden hier actief op aangesproken door de staatssecretaris 

van Economische Zaken en Klimaat. 

 

In uw onderzoek wijst u op de hoge uitvoeringskosten bij de schade-afhandeling 

en de versterking. Ik deel uw constatering dat de uitvoeringskosten met name bij 

de afhandeling van fysieke schades met een expert-opname in 2021 hoog waren. 

De staatssecretaris is hierover met het IMG in gesprek. Ook bij de versterking 

maken de uitvoeringskosten een relatief groot deel van de totale kosten uit, 

hoewel de introductie van de typologie-aanpak tot een reductie van de 

gemiddelde kosten in de beoordelingsfase zal leiden. De substantiële 

uitvoeringskosten zijn echter ook inherent aan het complexe proces, waarbij veel 

deskundigheid nodig is om de versterkingsoperatie uit te voeren, te begeleiden en 

te verantwoorden. 

 

Het kabinet is zich ervan bewust dat de voortgang van het bouwkundig versterken 

tot nu toe te langzaam is geweest. Het streven is dat de versterking in 2028 wordt 

afgerond. In de Kamerbrief van 16 november 2021 zijn de inspanningen 

beschreven om deze ambitie te halen.2  Het kabinet zal elke mogelijkheid 

aangrijpen om ervoor te zorgen dat bewoners zo snel mogelijk weten waar zij aan 

                                                
1 Kamerstuk 33529, nr. 948 
2 Kamerstuk 33529, nr. 830 
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toe zijn. Met de bestuurlijke afspraken van 2020 is een belangrijke stap gezet om 

de versterkingsoperatie meer voorspelbaar te maken, bijvoorbeeld door af te 

spreken dat de beoordelingskaders na 1 januari 2021 niet meer wijzigen. U stelt 

dat de mogelijkheid voor bewoners om te vragen om een herbeoordeling van hun 

eerder ontvangen versterkingsadvies tot vertraging en onzekerheid heeft geleid. 

Een keuze voor herbeoordeling heeft echter als voordeel voor eigenaren dat hun 

gebouw mogelijk niet onnodig (zwaar) versterkt hoeft te worden. Bovendien 

ontvangen zij een bedrag van € 13.000 om vrij te besteden als compensatie 

wanneer zij afstand doen van hun liggende versterkingsadvies. Wanneer bewoners 

toch twijfelen, kunnen zij hun bestaande versterkingsadviezen uit laten voeren.  

 

U herhaalt tot slot uw aanbeveling om met de NAM te verkennen of een 

alternatieve financieringswijze van de afhandeling van de gevolgen van 

gaswinning mogelijk is. U wijst er in uw opvolgonderzoek op dat de onenigheid 

tussen de NAM en de Staat over de doorbelasting van de kosten in 2021 niet is 

verminderd, en dat beide partijen zich voorbereiden op een arbitrageproces. De 

staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat heeft de Tweede Kamer laten 

weten een gesprekverzoek van de NAM over een uitkoopafspraak niet op 

voorhand af te wijzen. Hij verwacht in 2022 duidelijkheid te krijgen of er een reëel 

perspectief is om tot een afspraak te komen. 

 
Hoogachtend, 

 

 

 

 

 

M.A.M. Adriaansens 

Minister van Economische Zaken en Klimaat 

 

 


